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خبراخبار

 افزایش دمای هوای تهران تا 
یکشنبه

در  باد  وزش  از  تهران  هواشناسی  کل  اداره 
استان از افزایش دما تا یکشنبه )۲۳ اردیبهشت( 

خبر داد.
نقشه های  بررسی  اساس  ایلنا   گزارش  به 
آسمان  همدیدی  الگوهای  تحلیل  و  پیش یابی 
تا  صاف  اردیبهشت(   ۲۲( امروز  تهران  استان 
قسمتی ابری و وزش باد و در نیمه جنوبی استان 

گاهی با افزایش باد پیش بینی می شود.
از بعد از ظهر یکشنبه )۲۳ اردیبهشت( با نفوذ 
سامانه بارشی، به تدریج افزایش ابر و تا روز سه 
شنبه  )۲۵ اردیبهشت( در بعضی ساعات رگبار 

باران و وزش باد شدید مورد انتظار است.
روز  در  و  دما  افزایش  روند  یکشنبه  روز  تا 

دوشنبه کاهش نسبی دما پیش بینی می شود.
استان  اداره کل هواشناسی  اعلام  اساس  بر 
بیشینه  با  )ره(  امام  فرودگاه  و  ورامین  تهران، 
دمای ۲۵ درجه سانتیگراد گرم ترین ایستگاه های 
استان تهران در ۲۴ ساعت گذشته گزارش شده 

است.
)۲۲   اردیبهشت ماه(  امروز  تهران  آسمان 
صاف تا کمی ابری و وزش باد، گاهی افزایش 
باد با حداقل دمای ۱۷ و حداکثر دمای ۲۶ درجه 
سانتیگراد و طی  یکشنبه ) ۲۳ اردیبهشت ماه( 
از  بعد  از  باد  ابری، وزش  تا قسمتی  کمی ابری 
ظهر افزایش ابر و باد با احتمال بارش پراکنده 
با حداقل دمای ۱۸  و حداکثر دمای ۲۷ درجه 

سانتیگراد پیش بینی می شود.

بدهی ۴۴ هزار میلیارد تومانی 
آموزش و پرورش به فرهنگیان

که  کرد  اعلام  مجلس  پژوهش های  مرکز 
آموزش و پرورش ۴۴ هزار میلیارد تومان بدهی 
به فرهنگیان دارد، رقمی معادل ۱۶ درصد کل 

بودجه این وزارتخانه درسال جاری.
به گزارش تسنیم، مرکز پژوهش های مجلس 
بدهی  کرد  اعلام  گزارشی  در  اسلامی  شورای 
آموزش و پرورش در سنوات گذشته بخصوص 
در پرداخت مطالبات فرهنگیان در مجموع حدود 
وضعیت  با  که  است  تومان  میلیارد  هزار   ۴۴
فعلی برآورد بودجه آموزش و پرورش، پرداخت 
آنها در سال ۱۴0۳ ناممکن است و مجدداً شاهد 

چالش های گذشته خواهیم بود.
بیشترین بدهی وزارت آموزش و پرورش مربوط 
به معوقات فوق العاده رتبه بندی نیمه دوم سال 
۱۴00 فرهنگیان است. پس از آن بیشترین بدهی 
خدمت  پایان  پاداش  التفاوت  مابه  به  مربوط 
اعمال  از  ناشی   ۱۴00 سال  ذخیره  مرخصی  و 

فوق العاده قانون رتبه بندی است.

»وارفارین« ایرانی به زودی وارد 
بازار می شود

رئیس سازمان غذا و دارو از دستیابی ایران به 
فناوری تولید وارفارین بیماران قلبی خبر داد.

در  محمدی  حیدر  سید  تسنیم،  گزارش  به 
و مصرف  تجویز  ملی  همایش  دومین  حاشیه 
تولیدکننده  اولین  کرد:  اظهار  دارو  منطقی 
وارفارین داخلی ظرف روزهای آینده مقدار زیادی 
از این دارو را در بازار توزیع خواهد کرد؛ این دارو 
خاص است و تولید آن با توجه به پنجره درمانی 
محدودی که دارد نیازمند شرایط ویژه ای است 
که یکی از تولیدکنندگان داخلی موفق به تولید 

شده است.
وی به بیماران قلبی این اطمینان خاطر را داد 
که با توجه به واردات حجم مناسبی از داروی 
طی  قطعاً  دارو  این  داخلی  تولید  و  وارفارین 
ماه های آینده محدودیتی در مورد عرضه وجود 

نخواهد داشت.
محمدی از مردم خواست بدون هیچ نگرانی 
صرفاً به اندازه نیاز خود وارفارین را تهیه کنند تا 

شاهد انقضا تاریخ آن در منزل نباشند.
داروی  نوعی  وارفارین  تسنیم،  گزارش  به 
ضدانعقاد خون است که میزان مصرف ماهانه 
آن در کشور ۳ تا ۴ میلیون عدد است اما به 
واردات،  به  دارو  این  تامین  وابستگی  دلیل 
شاهد بروز مقطعی کمبود وارفارین در کشور 

هستیم.

چه کسانی بیشتر به قیمت کالاها 
اهمیت می دهند

پژوهشگران در سلسله پژوهش های متفاوت و 
جذاب به این نتیجه رسیده اند بخش عمده ای از 
مغز ما به این اختصاص دارد که ببینیم دیگران 
و  می کنند  فکری  چه  مختلف  مسائل  مورد  در 
این موضوع شامل تفکر دیگران در مورد کالاهای 

مختلف نیز می شود.
به گزارش خبرآنلاین، در دنیای امروز برندها و 
علائم تجاری اهمیت دوچندانی پیدا کرده اند و برای 
ارائه کالاهای باکیفیت که نیازهای انسان ها را به 
شکل مطلوب تری برآورده کنند با یکدیگر در رقابت 
هستند. اکثر افراد تا آنجایی که منابع مالی شان به 
آنها اجازه دهد دوست دارند که در کالاهای مختلف 
از جمله لباس، ساعت، ادکلن، تلفن همراه و امثال 
این ها از برندهای معروف و معتبر استفاده کنند 
که کارایی بهتری دارند. البته در عین حال امروزه 
برندهایی نیز وجود دارند که شهرت آنها به خاطر 
باکلاس  برندهای  اصطلاحا  و  نیست  کارایی شان 
گران قیمت  کالاهای  معمولا  هستند.  لاکچری  و 
آسان تر  آنها  با  کار کردن  دارند،  بالاتری  کیفیت 
اما در  افزایش می دهند  است و کارایی انسان را 
این بین این سوال برای برخی پژوهشگران به وجود 
آمد که سهم تلقین، باورهای اجتماعی و فشارهای 
جمعی در این بین چقدر است. یعنی وقتی یک 
کالا قیمت بالاتری دارد و مرغوب تر است، آیا صرف 
همین قیمت بالاتر صرف نظر از کارکرد آنها، آیا 

می تواند روی کارکرد افراد تاثیر  بگذارد.
پژوهشگران در سلسله پژوهش های متفاوت و 
جذاب به این نتیجه رسیده اند بخش عمده ای از 
مغز ما به این اختصاص دارد که ببینیم دیگران 
و  می کنند  فکری  چه  مختلف  مسائل  مورد  در 
این موضوع شامل تفکر دیگران در مورد کالاهای 
مختلف نیز می شود. تصمیم گیری ها و قضاوت های 
جمع  فشار  تاثیر  تحت  زیادی  بسیار  حد  تا  ما 
افرادی  اینکه  جالب  و  است.  دیگران  باورهای  و 
به  نسبت  دارند  حوزه  یک  در  بالایی  کارایی  که 
استفاده از برند وسایل مورد نیاز آن حوزه کمتر 
تحت تاثیر قرار می گیرند. اثر دارونما یا اثر پلاسیبو 
روش های  از  استفاده  معنای  به   )placebo(
تلقینی و صوری است که در صورت عدم اطلاع 
فرد از صوری بودن آنها می تواند اثربخشی داشته 
باشد. در پژوهش ها از اثر پلاسیبو بسیار استفاده 
می شود. به عنوان مثال به گروهی داروهایی که 
صرفا دارای مواد قندی هستند داده می شود اما به 
آنها گفته می شود که این دارو در کاهش اضطراب 
موثر است و پس از آن اضطراب افراد کاهش پیدا 
می کند. اثر دارونما درباره ارتباط قیمت کالاها و 
عملکرد افراد نیز مشخص شده است. به عنوان 
مثال در مطالعه ای محقق اثر قیمت چوب گلف را 

بر عملکرد گلف بازها بررسی کرده است:
توانایی  با  گلف باز  تعدادی  که  صورت  این  به 
یکسان را در دو گروه تقسیم بندی کرده است و به 
هر دو گروه بهترین و معروف ترین برند چوب گلف 
برای بازی را داده است. اما یک گروه می دانستند 
که برند چوب گلف آنها بهترین است و برای گروه 
دیگر، علامت برند روی چوب جدا شده و علامت 
یک برند معمولی به روی آن زده شده است و آن 
گروه گمان می کرده که با یک چوب گلف معمولی 
قرار است، بازی کند. به طرز جالبی افرادی که فکر 
می کردند چوب گلف معمولی در اختیار دارند )در 
حالی چوب گلف آنها بسیار مرغوب بوده صرفا آنها 
نمی داستند( عملکرد ضعیف تری در بازی گلف از 
خود نشان دادند. محققین نتیجه گرفتند که همین 
که فردی خیال و تصور می کند که در حال استفاده 
از یک برند خوب و معتبر است کارایی او افزایش 

پیدا می کند و برعکس آن.
استفاده  ارتباط  مورد  در  پژوهش  روش  همین 
دانشجویان  عمکلرد  و  اسفنجی  گوش گیرهای  از 
و  شد  انجام  ریاضی  سوالات  به  پاسخگویی  در 
نتایج مشابهی به دست آمد. یعنی دانشجویانی 
که می دانستند از گوش گیرهای مرغوب استفاده 
این  از  این  که  دانشجویانی  مقابل  در  می کنند 
موضوع اطلاعی نداشتند عملکرد بهتری از خود 

نشان دادند.
که  اینجاست  پژوهش ها  این  تامل  قابل  نکته 
استفاده از یک برند خوب صرفا یک احساس درونی 
در آنها ایجاد نکرده است و در عمل کارایی آنها را 

تغییر داده است.
پژوهش های دیگر در مورد اینکه واقعا چقدر از 
قدرت یک برند در کیفیت آن است و چقدر در 
ذهنیت افراد نسبت به آن برند و اینکه چه افرادی 
بیشتر تحت تاثیر نام برندها قرار می گیرند انجام 
شده است. به طور کلی ذهنیت افراد هنگام برخورد 
با مشکلات استرس زا می تواند به دو سو کشانده 
شود. برخی این گونه هستند که هنگام موقعیت 
بهتر می شود یعنی زمانی  استرس زا عملکردشان 
می بینند  سرنوشت ساز  و  جدی  را  موضوعی  که 
حواس شان جمع می شود و عملکرد بهتری از خود 

نشان می دهند.

نسبت  روان شناسان  متعدد  هشدارهای  به رغم 
به افزایش خودکشی رزیدنت های پزشکی و البته 
در  و  درمان  و  بهداشت  وزارت  پزشکان،  مجموعه 
راس آن وزیر بهداشت حتی یک بار هم در این باره 

واکنشی نشان نداده اند.
این در حالی است که به گفته رئیس عالی شورای 
ایران به مرز  نظام پزشکی، خودکشی پزشکان در 

هشدار رسیده است.
در این شرایط که مهاجرت پزشکان و پرستاران خود 
چالشی بزرگ برای سیستم بهداشت و درمان کشور 
به شمار می آید، بالا رفتن آمار مرگ خودخواسته در 
این قشر می تواند زنگ خطر بزرگ تری باشد. اگر 
این روند ادامه یابد در آینده ای نه چندان دور کمبود 
پزشک در کشور باعث پایین آمدن کیفیت خدمات 
بهداشتی و درمانی شده و باعث می شود تا مانند 
تجربه دهه ۶0 یک بار دیگر مسئولان حوزه بهداشت 
کشورهای  از  پزشک  آوردن  به  مجبور  درمان  و 
همسایه شوند. این در حالی است که با توجه به 
میزان درآمد پزشکان در ایران بعید به نظر می رسد 
که پزشکان پاکستانی که زمانی برای طبابت در ایران 
پیش قدم می شدند میلی به کار کردن دوباره در این 

کشور داشته باشند.
در این بین برخی کارشناسان معتقدند مشکلات 
این  از  بسیاری  دلیل  نمی توانند  روانی  و  روحی 
خودکشی ها باشند؛ چراکه اگر فرد دچار نوع حاد 
اختلالات روانی منجر به خودکشی باشد نمی تواند 
تا روز قبل از اقدام به مرگ خودخواسته در مراکز 

درمانی مشغول فعالیت باشد.
سیستم وزارت بهداشت، نظام برده داری است

وحید شریعت، رئیس انجمن علمی روان پزشکان 
ایران، درباره علت افزایش خودکشی رزیدنت های 
پزشکی و پزشکان به تجارت نیوز می گوید: استرس 
ناشی از فشار کار و البته تحقیر و توهینی که پزشکان 
تحمل می کنند احتمالا دلیل عمده بروز مرگ های 
خودخواسته است. متاسفانه سیستمی که وزارت 
بهداشت و درمان در برابر این پزشکان اعمال می کند 
بیشتر شبیه به نظام برده داری است؛ همین مسئله 
به تنهایی می تواند انگیزه اصلی آنها برای اقدام به 

خودکشی باشد.
او می افزاید: متاسفانه رفتاری که با رزیدنت های 
پزشکی  علوم  دانشگاه های  بیمارستان  در  پزشکی 
شکل می گیرد، بسیار ناشایست و تحقیرکننده است. 
جوانی که سال ها تلاش کرده، درس خوانده و به 
امید رسیدن به روزهای بهتر وارد این شغل شده 
کار  به  شروع  رزیدنت  یک  مقام  در  وقتی  است 
می کند با چنان رفتارهایی روبه رو می شود که تمام 
از آینده خود ترسیم کرده بود،  چشم اندازی را که 

مخدوش می کند.
ناامیدی یکی دیگر از عوامل خودکشی رزیدنت های 

پزشکی
در  ایران  روان پزشکان  علمی  انجمن  رئیس 

پاسخ به این پرسش که آیا واقعا افرادی با داشتن 
اختلالات روانی حاد منجر به خودکشی می توانند 
در سیستم بهداشت و درمان فعالیت کنند؟ می 
پزشکان  اینکه  نیست.  چیزی  چنین  قطعا  گوید: 
به  دست  پزشکی  رزیدنت های  همه  از  بیشتر  یا 
خودکشی می زنند به دلیل ناامیدی عمیقی است 
که احساس می کنند. آن ها امید خود به آینده را از 
دست می دهند و زیر بار مسئولیت های سنگین و 
حقوق ناچیز و مشکلات زندگی کمر خم می کنند. 
در نهایت هم راهی جز پایان دادن به زندگی اشان 

پیدا نمی کنند.
وی ادامه می دهد: مسئله مهم برقراری تناسب 
بین فشار کار و دریافتی است. چیزی که أصلا در 
آنها  نمی شود.  رعایت  پزشکی  رزیدنت های  مورد 
زندگی  ناچارند چرخ  و  ندارند  کار خصوصی  اجازه 
خود را با همان مبالغ ناچیزی که به عنوان حقوق 
می کنند  دریافت  پزشکی  علوم  دانشگاه های  از 
بچرخانند. مشکلات معیشتی هم بر تمام فشارهایی 

که تحمل می کنند اضافه می شود.

آمارهای خودکشی یا محرمانه اند یا تکذیب می شوند
شریعت در پاسخ به این پرسش که آیا آمار دقیقی 
از میزان خودکشی رزیدنت های پزشکی وجود دارد؟ 
توضیح می دهد: متاسفانه هیچ آماری که بتوان به آن 
استناد کرد وجود ندارد. از نظر وزارت بهداشت این 
آمارها محرمانه است و هیچ کس به آن ها دسترسی 
ندارد. اگر آماری هم اعلام شود به سرعت تکذیب 
و  بهداشت  وزارت  معاونان  از  یکی  البته  می شود. 
درمان آمار خودکشی رزیدنت های پزشکی در سال 
گذشته را ۱۶ نفر اعلام کرد که قطعا آمار واقعی از 

این تعداد بیشتر است.
شریعت می افزاید: حتی اگر ما همین آمار را هم 
در نظر بگیریم و به عنوان آمار رسمی قبول کنیم با 
توجه به آمار ۱۵ هزار نفری رزیدنت های پزشکی در 
کشور این آمار نزدیک به ۱00 در ۱00 هزار نفر می شود 

که قطعا آمار نگران کننده ای است.
رئیس انجمن علمی روانپزشکان ایران می گوید: در 
مقابل این واقعیت نگران کننده، در وزارت بهداشت 
و نهادهای مسئول فضای انکار و تکذیب وجود دارد. 

در جلسات و کمیته هایی که برای بررسی این موضوع 
تشکیل شده، شاهد این هستیم که مسئولان وزارت 
بهداشت این مسئله را انکار می کنند و آن را زاییده 
به  راهکار  ارائه  به جای  و  فضای مجازی می دانند 
آنکه  جالب  نکته  می کنند.  حمله  مجازی  فضای 
مسئولان وزارت بهداشت حتی حاضر نیستند از واژه 
»خودکشی« استفاده کنند یا در این زمینه صحبت 
رفتارهای خود  به جای خودکشی می گویند  کنند. 

آسیب رسان.
راهکاری جز تغییر رویه نیست

می توان  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  شریعت 
راهکار مناسبی برای جلوگیری از این اتفاقات پیدا 
در  رویه  تغییر  جز  راهکاری  می کند:  عنوان  کرد؟ 
سیاست گذاری های وزارت بهداشت و درمان وجود 
مسئولان  و  بهداشت  وزارت  که  زمانی  تا  ندارد. 
باشند  نداشته  قشر  این  مشکلات  به  اشرافی  آن 
نمی توانند به دنبال رفع این مشکلات باشند. تا زمانی 
که آن ها رویه تکذیب را در پیش می گیرند نمی توان 

به تغییر رویه و بهبود أوضاع امیدوار بود.

بار دیگر تیغ شهرداری تهران زیر گلوی یک بوستان قدیمی؛ 
از  بعد  تهران  بزرگ شهر  بوستان های  از  یکی  پارک لاله  این بار 
پارک قیطریه در خطر کمین مسئولان شهرداری قرار گرفته است. 
این پارک تا پیش از انقلاب ۵۷، پارک فرح نام داشته و اراضی 
پارک از گذشته در اختیار ارتش بوده، اما مدت زیادی نیست که 
از حواشی حصارکشی پارک قیطریه عبور کرده ایم و اکنون باز هم 
شهرداری تهران خیال دیگری به بهانه ساخت فرهنگسرا بر سر 
دارد. خیالی که جان بسیاری از درختان و فضای سرسبز بوستان 

لاله را به خطر انداخته و احتمالا آن  ها را از بین خواهد برد.

در خصوص  تهران  اسلامی شهر  رییس شورای  که  در حالی 
ساخت فرهنگسرا در این پارک واکنش نشان داده و می گوید: 
باشیم  باید منتظر  و  اجازه نخواهیم داد درختی قطع شود  »ما 
طرح ارائه شود«، اما این به معنی جلوگیری از این پروژه نبوده 
و همچنان خطر قطع درختان در کمین این پارک قدیمی است. 
شهرداری تهران در حالی اصرار به ساخت یک فرهنگسرا در این 
ساختمان  ورزشی،  زمین های  دارای  پارک  این  که  دارد  را  پارک 
پارک،  این  تئاتر، کتابخانه، مسجد و… است. در بخش غربی 
خیابان امیرآباد نیز از سال ۱۳۵۶ خورشیدی موزه هنر های معاصر 

و در ضلع شمالی، سال ۱۳۵۶ موزه فرش ایران دایر شده اند.
با این حال با توجه به نظر کارشناسان و فعالان در این زمینه، 
دیگری  فرهنگسرای  یک  به ساخت  احتیاجی  هیچ  بوستان  این 
ندارد. این حصارکشی زمانی رخ داده که مدت زیادی نیست از 
توقف حصارکشی و شروع یک پروژه در منطقه قیطریه می گذرد 
و باز هم این موضوع نگرانی بسیاری از مردم و فعالان این زمینه 

را برانگیخته و دارای چالش ها و نقاط ضعف بسیاری است.
با این که شروع این پروژه در حال حاضر متوقف شده است، 
این  ساخت  از  جلوگیری  برای  تضمینی  هیچ گونه  همچنان  اما 
هر  و  ندارد  وجود  شهرداری  توسط  لاله  بوستان  در  فرهنگسرا 
لحظه ممکن است قطع درختان در این منطقه اتفاق بیفتد. این 
در حالی است که حتی بسیاری از اعضای شورای شهر تهران نیز 
مخالف این موضوع بوده و می گویند ضرورتی برای ساخت این 

فرهنگسرا در فضای سبز بوستان لاله وجود ندارد.
بوستان لاله؛ قیطریه دیگر؟

»مهدی عباسی«، عضو شورای شهر تهران در این باره به »فراز« 
می گوید: »جلوی این کار گرفته شده است و امیدواریم این اتفاق 
نیفتد. ما مخالف این کار هستیم، زیرا منطق درستی ندارد به 
دلیل این که در آن منطقه کاربری های متنوعی وجود دارد و نیاز 

به فضای سبز در این منطقه بیش از هرچیزی است«.
او ادامه می دهد: »کارکرد مجموعه پارک لاله به صورت منسجم 

باید حفظ شود. در این منطقه درختان خوب و قدیمی قرار گرفته 
است. مسیر حصارکشی شهرداری متعلق به درختان با بن بالا 
»درختان قطور نظیر چنار، سرو، انجیلی و…« بوده است. در 
نتیجه اگر ضرورتی برای احداث پروژه ای وجود دارد می تواند به 
ضلع جنوبی بلوار کشاورز، مقابل پارک لاله به زمین های دانشگاه 
تهران منتقل شود، توافقی با آن ها صورت بگیرد و آن جا ساخته 

شود«.
چنین  ساخت  ضرورت  اصل  این حال  »با  می گوید:  عباسی 
مجموعه ای در آن جا هم خیلی قطعی نبوده و برای ما ثابت نشده 
که ساخت این مجموعه و احداث آن لازم و ضروری است. اما 
اگر در صورتی هم نیاز باشد، ساخت و ساز در اراضی مشجر 
»ملک هایی که دارای اراضی مشجر بوده و توسط کمیسیون ماده 
۷ باغات شناسایی شدند« و فضای سبز پارک لاله امکان پذیر 

نیست.
تیغ شهرداری زیر گلوی پارک های تهران

او در این باره ادامه می دهد: »فضای سبز این پارک باید حفاظت 
شود و ساخت پروژه را می توانند در جای دیگری جایگزین کنند. 
پروژه پارک قیطریه هم نیز در حال حاضر متوقف شده است تا 
طرح اصلاحیه را ارائه دهند. ضرورت اجرایی پروژه بار دیگر وارد 

کمیسیون شهرسازی شده و مورد ارزیابی قرار گیرد«.
به گفته های مسئولین شورای شهر تهران پروژه های  با توجه 
ساخت در فضای سبز پارک قیطریه و لاله متوقف شده است. 
اما با این وجود همچنان این موضوع دارای ابهامات زیادی بوده 
و طبق گفته یکی دیگر از اعضای شورای شهر تهران »شهرداری 
تهران در پی این اقدام توضیحاتی را ارائه داده اما هنوز توضیح 
با وجود  دید  باید  دریافت نشده است«.  این باره  در  مشخصی 
تمام انتقادات به شهرداری، حتی از سوی اعضای شورای شهر 
تهران، بالاخره شهرداری از تخریب بافت سبز اماکن و ساخت 
پروژه های بحث برانگیز در سطح شهر تهران، دست بر می دارد 

یا خیر!

 فشار کار و درآمد پزشکان جوان هم خوانی ندارند

برده داری عامل اصلی خودکشی رزیدنت ها
گروه جامعه - طی دو سال اخیر روان شناسان و دیگر دست اندرکاران حوزه بهداشت و درمان بارها نسبت به افزایش آمار خودکشی در بین پزشکان، به ویژه 
خودکشی رزیدنت های پزشکی هشدار داده اند. حال وحید شریعت، رئیس انجمن علمی روان پزشکان، با پیش کشیدن بحث سیستم برده برداری به عوامل 

موثر به افزایش تعداد این نوع خودکشی ها پرداخته است.

تاخت و تاز زاکانی در پارک های تهرانعضو شورای شهر تهران مطرح کرد

شریعت: 
راهکاری جز 

تغییر رویه 
در سیاست 
 گذاری های 

وزارت بهداشت 
و درمان وجود 
ندارد. تا زمانی 

که وزارت 
بهداشت و 
مسئولان 

آن اشرافی 
به مشکلات 

این قشر 
نداشته باشند 
نمی توانند به 

دنبال رفع این 
مشکلات باشند

موضوع  نظامی  و  امنیتی  بعد  گفت:  جمعیت  ملی  ستاد  دبیر 
جمعیت بسیار مهم است. ما هم در ستاد ملی جمعیت در تعاملات 
با نیروهای مسلح و سایر قوا و دستگاه های حاکمیتی تمام توانمان را 
می گذاریم، نگاهمان همین است که مهمترین چالش امنیتی کشور 

در سال های آتی رفع شود.
به گزارش ایرنا از ستاد خبری جایزه جوانی جمعیت، شکیبا محبی 
تبار در نخستین همایش ملی جایزه جمعیت و قدرت نظامی در 
بین فرماندهان عقیدتی سیاسی ارتش جمهوری اسلامی ایران افزود: 
آبان ماه گذشته در خدمت همکاران ارتش جمهوری اسلامی ایران 
بودیم و برنامه ای را در عرصه جمعیتی با هم صحبت کردیم که این 

مایه مباهات ماست.
جمعیت مولفه اول موثر در قدرت نظامی کشورها به حساب 

می آید
وی با بیان اینکه در ۱۶ تئوری اصلی قدرت در دنیا، جمعیت مولفه 
اول موثر در قدرت نظامی کشورها به حساب می آید،افزود: این حرکت 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در پرداختن به موضوع جمعیت بسیار 
و  یافته  توسعه  کشورهای  در  بحث  این  سبقه  است.  هوشمندانه 

متخاصم با جمهوری اسلامی ایران به بیش از ۸0 سال می رسد.
کشورها  در سطح  جمعیتی  رصد  اندیشکده های  به  اشاره  با  وی 
هوشمندانه  شان  نظامی  مسائل  در  فعالیت ها  این  همه  گفت: 

تعریف و تمام تغییرات جمعیتی دنیا رصد می شود و نرخ باروری 
آمریکایی  است. کسینجر  آنها مشخص  در  دقیقه  و  ثانیه  به  آنها 
جمله معروفی دارد که می گوید رشد جمعیت رقبای ما در جهان 

ممهمترین عاملی است که ما را به خطر می اندازد.
محبی تبار یادآور شد: مدخل تنظیم خانواده سبک زندگی است اما 
اصل مسئله امنیتی است که قدرت های بزرگ هوشمندانه روی آن 
کار می کنند. درسال هایی که گذشت و ما پروژه های کنترل جمعیت 
را در کشورمان پیاده کردیم تمامی وام های بین المللی که به ایران 
داده شد، مشروط به بحث کنترل جمعیت بود، به همین دلیل ما 

سریع ترین کاهش نرخ جمعیت را در طول تاریخ شاهدش بودیم.
کم  کم  هم  داخلی  عرصه  در  گفت:  کشور  جمعیت  ستاد  دبیر 
مشخص شد که کاهش جمعیت سرباز در بسیاری مراکز نظامی 
کشور به چشم می خورد، به نسبتی که جمعیت جوان کم می شود، 
حضور نخبگان هم کم و کیفیت دسترسی به آنها در صنعت دفاعی 

تحت تاثیر قرار می گیرد.
کرد:  تاکید  منطقه  در  ایران  درباره شرایط جمعیت شناسی  وی 
بالایی  جمعیت  رشد  نرخ  که  گرفتیم  قرار  کشورهایی  بین  در  ما 
فرزندی  روحیه تک  زندگی هم  و سبک  نرم افزاری  لحاظ  به  دارند. 
شود  روبرو  بحرانی  با  ما  کشور  کنید  تصور  بود.  خواهد  آسیب زا 
چطور یک خانواده تک فرزند با چالش های اعزام یک فرزند به جبهه 

تیمارداری جمعیت سالخورده هم  و  مراقبت  روبرو می شوند حتی 
هزینه هایش به لحاظ بهداشتی بسیار زیاد است.

محبی تبار با ابراز امیدواری از اینکه این همایش هر ساله با یک 
گفت:  برگزار شود،  ارتش  مسلح  نیروهای  بین  در  ثابت  دبیرخانه 
هم  ما  است.  مهم  بسیار  جمعیت  موضوع  نظامی  و  امنیتی  بعد 
قوا  نیروهای مسلح و سایر  با  در ستاد ملی جمعیت در تعاملات 
و دستگاه های حاکمیتی تمام توانمان را می گذاریم، نگاهمان همین 
است که مهم ترین چالش امنیتی کشور در سال های آتی رفع شود.

وی با تاکید بر سخنان رهبر معظم انقلاب که امسال چند مرتبه 
به حفظ جوانی جمعیت کشور تاکید کرده و آن را جزو اولویت های 
بار مسئولیت ما را سنگین  پنجگانه کشور دانستند، گفت: همین 
نقطه  و  بازده  زود  ارتش هم مستمر،  انشاالله تلاش های  می کند. 
زن باشد. ما به همت اساتید ارجمندی از جنس نیروهای مسلح که 
در شورای عالی امنیت ملی کمیته ملی جمعیت را تعریف کردند 
در حال پیگیری موضوع هستیم این کمیته می تواند محملی برای 

سیاستگذاری هایی در مقوله جمعیت کشور باشد.
قالب  در  در حال حاضر ظرفیت های خوبی  کرد:  تصریح  محبی 
همین همایش ها وجود دارد، بستر و محمل کار آماده است، ما هم 
با افتخار آمادگی داریم هر مکاتبه و رفت و آمدی با فرماندهان ارتش 

در این عرصه داشته باشیم.

دبیر ستاد ملی جمعیت:
موضوع جمعیت مهمترین مسئله امنیتی کشور خواهد بود


